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Editorial
Milí čtenáři, ráda se s vámi setkávám prostřednictvím těchto řádků, kte-
ré vám přibližují nejnovější informace o dění ve škole, školce, ve spolcích 
a vlastně celkově v naší obci. I když konec roku podle kalendáře nás te-
prve čeká, zde v tuto chvíli něco končí a něco nového a jiného přichá-
zí. Děje se to běžně v životě každého z nás, ale nyní se to týká našeho 
společného života. Místa, kde bydlíme a kde každý z vás strávil delší či 
kratší část svého života. Nedá mi to a použiji citát :„Každá změna v živo-
tě otevírá novou cestu.“ (Zamazing). Věřím, že s  ním mnozí souhlasíte. 
Zvu vás proto ke čtení připravených příspěvků, které vyzařují nadšením 
prožitých okamžiků, energií a optimismem. Příští vydání Poříčského 
zpravodaje otevřeme až v březnu 2023. Tak se nyní vydejme společně 
na tu novou cestu a otevřeme svá srdce a mysl novým věcem. Rozlou-
čím se s vámi ještě jedním citátem: „Změna je pravidlo života. Ti, kteří 
se dívají pouze na minulost a přítomnost, s jistotou minou budoucnost.“  
(John Fitzgerald Kennedy). 

Petra Strnadová

Slovo starosty
Vážení obyvatelé Velkého Poříčí. Do této rubriky „slovo starosty“ píšu po-
prvé a možná by bylo dobré, se na začátek trošku představit. Moje jmé-
no je tedy Michal Cvejn, je mi 46 let, jsem ženatý s manželkou Zuzkou  
a máme spolu čtyři děti předškolního a školního věku. 
Od narození žiji ve Velkém Poříčí, a tak se cítím být s naší obcí velmi 
propojen. Vlastně nemám jinou takovou obec kde bych měl tolik přá-
tel, spolužáků, kamarádů a známých. 
V minulosti jsme se mohli společně potkat při sportovních utkání ve 
fotbale za TJ či při hokeji za HC Sršni Velké Poříčí. S některými z vás 
se zase potkávám při vedení skautské družiny Medvědi a na letních 
táborech, popřípadě někde tam, kde se pohybují naše děti.
Posledních sedmnáct let jsem se pracovně pohyboval na poli automobilo-
vého průmyslu u jednoho z největších zaměstnavatelů v regionu v Horním 
Adršpachu a to postupně u firem VDO, VDO Siemens a Continental.
Do funkce starosty jsem byl zvolen 24. 10. 2022 a hned tento den 
jsem si mohl vyzkoušet, že převzít vedení obce po zkušeném ma-
tadorovi Josefu Královi nebude věc vůbec jednoduchá. Jako veliký 
bonus vnímám to, že odstupující vedení obce nadále zůstává v radě 
městyse a může nám tak být téměř „nonstop“ k dispozici s předává-
ním svých zkušeností. Zároveň na obci zůstává téměř celý zkušený 
tým odborníků, který nás pomalu uvádí do praxe a chodu městyse. 
Tímto bych chtěl poděkovat všem, kteří nám dali důvěru, podáva-
jí nám pomocnou ruku a vás všechny bych zároveň chtěl poprosit  
o shovívavost a trpělivost. Učíme se spoustu nových věcí a nemusíme 
vždy všechno pobrat hned na poprvé 
Na jednom plakátu na našem plotě bylo kdysi napsáno, že obec má 
být domovem všech generací. Tohle motto se velmi líbilo mému otci, 
který ve Velkém Poříčí prožil své dětství, střední léta i teď již jako „star-
šina obce“ je zde prostě doma. Motto o mezigeneračním soužití se líbí 
i mě a věřím, že kde je vzájemná láska a úcta, tam je i cesta. Přál bych 
si tak, aby Velké Poříčí bylo naším společným dobrým domovem.

Michal Cvejn

Výtah z usnesení Rady městyse Velké Poříčí  
(září – listopad 2022) 

Rada schválila: 
•	 zadávací dokumentaci o dílo k veřejné zakázce „Most ev. č. 1-01 

v ulici Příčná, Velké Poříčí: rekonstrukce“ a její vyhlášení formou 
zjednodušeného podlimitního řízení

•	 dodatky č. 1, 2 a 3 veřejné zakázky na stavební práce „II/303 Velké 
Poříčí – Hronov, I. etapa“ se spol. STRABAG a. s. a EUROVIA CS, a. s.

•	 pronájem části pozemku z p. č. 616/1 o výměře 248 m2

•	 vyřazení a likvidaci majetku ZŠ dle seznamu
•	 čerpání investičního fondu MŠ
•	 rozpočtové opatření č. 6
•	 smlouvu o zřízení VB na pozemku p. č. 1580/1 s Povodím Labe,  

st. podnik
•	 proplacení stravného za období září – prosinec 2022 dle počtu ode-

braných obědů pro ukrajinské dítě navštěvující MŠ
•	 dodatek ke Smlouvě o veřejnoprávní kontrole uzavřené dne  

16. 4. 2020
•	 podání žádosti ZŠ o účast na projektu Šablony I – OP JAK dle žádosti
•	 doplnění výsadby izolační zeleně v ul. Náchodská na pozemku  

p. č. 1621
•	 podání žádosti o dotaci na pořízení popelnic a kontejnerů na sepa-

rovaný odpad
•	 výsledek veř. zakázky „Most v ul. Příčná“

Usnesení z ustavujícího zasedání Zastupitelstva měs-
tyse Velké Poříčí (24. října 2022) 
Zastupitelstvo schválilo:
•	 dva dlouhodobě uvolněné členy ZM – starostu a místostarostu
•	 provedení volby starosty, místostarosty, rady a výborů veřejnou 

volbou
•	 pětičlenný finanční a kontrolní výbor
•	 odměny neuvolněným zastupitelům v souladu s nařízením vlády  

č. 318/2017 Sb.
•	 že v případě souběhu odměn za výkon funkcí neuvol. členů ZM se 

odměna poskytne jen za funkci, za níž náleží odměna stanovená 
jako nejvyšší

Zastupitelstvo zvolilo:
•	 starostou městyse pana Bc. Michala Cvejna
•	 místostarostkou městyse paní Mgr. Janu Pitašovou (Mgr. Pitašová 

bude pracovat do 31. 1. 2023 jako neuvolněná)
•	 tyto členy rady: Ing. Josefa Krále, Mgr. Natašu Šancovu  

a Miloše Drapače
•	 předsedou finančního výboru Ing. Romana Fiedlera 
•	 tyto členy finančního výboru: Ing. Pavla Grunda, Martina Suka  

a Marka Aulicha
•	 předsedou kontrolního výboru Petra Šance
•	 tyto členy kontrolního výboru: Mgr. Rudolfa Volhejna,  

Martina Gulta, Mgr. Pavla Lokvence a PhDr. Josefa Vlacha

Zastupitelstvo rozhodlo:
•	 projednat nový jednací řád zastupitelstva na příštím zasedání

ÚŘAD INFORMUJE
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Fotografie zastupitelů

Přední řada zleva doprava:
Mgr. Pavel Lokvenc, Martin Suk, Ing. Josef Král, Bc. Michal Cvejn, Ing. Pavel Grund, 
Mgr. Nataša Šancová
Druhá řada zleva doprava:
Bc. Pavel Šimek, Marek Aulich, Petr Šanc, Miloš Drapač, Martin Gult,PhDr. Josef Vlach, 
Mgr. Rudolf Volhejn, Ing. Roman Fiedler, Mgr. Jana Pitašová

Vážení spoluobčané, milí Poříčáci,
dovolte, abych se Vám představila. Jmenuji se Jana Pitašová a učím na 
prvním stupni zdejší základní školy už jedenáctým rokem. Nepocházím 
z tohoto kraje. Narodila jsem se ve Strakonicích a první roky  jsem prožila 
v malé vesnici, která se shodou náhod jmenuje také Poříčí, pro změnu 
Horní. Pochází odsud moje maminka a dodnes se tam ráda vracím.
S rodiči jsem potom bydlela v Plzni, kde jsem také absolvovala základní 
a  střední školu a poté i pedagogickou fakultu. Po pár letech strávených  
v Praze jsme se s manželem přestěhovali do tohoto kraje – do „výběžku“, 
jak rád říkal jeden můj známý. Ve Velkém Poříčí bydlíme spokojeně už 
téměř dvacet let. Za tu dobu se naše obec stále měnila k lepšímu. Velkou 
zásluhu na tom určitě mělo vedení obce v čele s p. starostou J. Králem  
a pí místostarostkou N. Šancovou.
Proto mě překvapilo, že se letos oba současně rozhodli již dále nepokračo-
vat ve své práci. Ještě více mě ale překvapila nabídka p. Šancové, zda bych 
neměla zájem ucházet se o funkci místostarostky. Upřímně se přiznám, že 
mě samotnou by tato možnost nenapadla. Zpočátku jsem si říkala, že je to 
něco tak odlišného od mé dosavadní práce učitelky, že snad ani není o čem 
uvažovat. Zároveň ale mě ta  velká změna lákala.
Přemýšlela jsem a rozhodovala se. Paní místostarostka měla se mnou 
trpělivost a snažila se mi o své práci co nejvíce povědět. Bylo mně jasné, 
že bych se musela naučit spoustu nových věcí spojených hlavně s admi-
nistrativou a v dnešní době tolik nezbytnou komunikační technologií. 
Ale snaha pí Šancové pomáhat nejen obci, ale především konkrétním 
lidem, kteří zde žijí, mě zaujala nejvíce. Proto jsem se nakonec rozhod-
la kandidovat ve volbách, byla jsem zvolena do Zastupitelstva městyse 
Velké Poříčí a následně i do funkce místostarostky.
Za celou tu dobu, kdy tu s rodinou bydlím, nám vždy „obec“ vyšla vstříc, 
takže mám teď možnost jí to tak trochu oplatit. Zatím ještě nevím přes-
ně, jak se s tím dokážu poprat, ale snažím se! Je mi jasné, že to nebude 
jednoduché. Zatím docházím na úřad odpoledne, nechtěla bych odejít 
ze školy ze dne na den, takže zůstanu ještě do konce pololetí tohoto 
školního roku.
Závěrem bych chtěla poděkovat všem svým voličům za podporu a důvě-
ru a doufám, že je nezklamu.

Velké poděkování také pí Táně Šancové za podporu a pomoc, kterou 
budu zřejmě ještě dlouho potřebovat.
Vím, že nás v nejbližší budoucnosti nečekají úplně růžové časy, ale mu-
síme společně doufat, že se vše v dobré obrátí a bude lépe. Věřme, dou-
fejme a držme si palce.
A protože se blíží Vánoce, přeji vám, abyste je strávili v kruhu svých 
blízkých, obklopeni láskou, štěstím a pohodou, vůní vánočního cukroví  
a dětskou radostí. Krásné Vánoce a šťastný nový rok!

Jana Pitašová

Vážení spoluobčané
24. října 2022 zastupitelé na ustavujícím zasedání volili nové vedení 
obce. Na tomto zasedání jsem přednesl jako končící starosta svůj osobní 
příspěvek, který si dovoluji citovat i v Poříčském zpravodaji.
V čele obce jsem stál 20 let, 5 volebních období. V zastupitelstvu a radě 
obce jsem jako jediný již od voleb v roce 1990, tj. 32 let. Pozici starosty 
jsem se snažil vykonávat důsledně tak, aby občané byli spokojeni. Ne vždy 
se však zavděčíte všem. Myslím, že za ty roky se toho dost podařilo, samo-
zřejmě jsou věci, které se úplně nepovedly. Ale tak to v životě chodí. S po-
stupem času jsem zjišťoval, že elán, který jsem na začátku měl, postupně 
vyprchává. Proto zpětně mohu říct, že pět volebních období je přece jenom 
hodně. Svoje rozhodnutí nepokračovat ve funkci starosty jsem avízoval už 
při volbě v roce 2018. V posledním roce jsem toto rozhodnutí zdůrazňoval 
co nejvíce. No a nakonec mne dohnaly zdravotní problémy.
Nastal čas na změnu. Po panu Šulitkovi jsem funkci převzal v roce 2002, 
4 roky mi mou zástupkyni dělala Jitka Polická, poté až do dneška Táňa 
Šancová. Mohu říci, že jsem měl štěstí a oběma moc děkuji. Poděkovat 
bych chtěl také všem zaměstnancům obce, kteří se mnou spolupra-
covali. Nemohu jmenovat všechny, ale vždy jsme tvořili kolektiv, na 
který bylo spolehnutí. Vzpomínám na Danu Zimovou, Věru Šimkovou,  
v knihovně na Renatu Rubešovou. Nesmím zapomenout na služebně nej-
starší (ne věkem) Petru Merklovou, jež se stále s přehledem stará o chod 
úřadu. Postupně se nám děvčata odcházející do důchodu dařilo nahra-
zovat neméně spolehlivými úředníky.  Ekonomky Jana Máslová a Pavla  
Peldová, na podatelně Hana Rutová. Stavaři Karel Kebort, Pepa Drechsel 
a v současnosti Pepa Vondra, spolehlivý a výkonný člověk. V knihovně po 
Renatě Káťa Šrůtková, Toník Šimek a nyní Petra Strnadová, každý jiného 
ražení, ale nikdy nezklamali.
Z pracovníků údržby vzpomínám na Ríšu Bergra, Karla Hrnčíře, Frantu 
Dostála. Začínalo se v pár lidech, bez techniky. Postupně jsme kolek-
tiv rozšířili, technicky vybavili a mnohonásobně jsme rozšířili rozsah 
prací. Ušetřili jsme tím obci hodně financí. Na kolektiv pod vedením  
Karla Mitysky je spolehnutí. Samostatnou jednotkou je Kája Havel, 
správce nemovitostí, zkušený elektrikář, který si se vším poradí nehle-
dě na pracovní dobu. Jeho žena Hana se zase neuvěřitelně pečlivě stará  
o úklid Obecního domu.
Velkou oporu jsme měli a máme v zastupitelstvu a radě. Nikdy jsme ne-
byli rozhádaní a vždy se pracovalo ve prospěch obce.
Dvacet let je poměrně dlouhá doba. Jsou akce, na které jsem pyšný. Jme-
novat můžu cyklostezku Náchod – Velké Poříčí, kterou se nám podařilo 
realizovat v době, kdy to ještě nebylo tak populární. Mnozí se nám smá-
li, ale doba ukázala nutnost této stavby. Další povedenou akcí je vlako-
vá zastávka z roku 2006. Bez ní si to mnozí také už neumí představit.  
V neposlední řadě to jsou protipovodňová opatření v dolní části obce. Na 
nové vedení nyní čeká pokračování protipovodňovek ve střední a horní 
části obce. Toto naopak beru jako věc, která se bohužel nepodařila.
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Snažili jsme se pozvednout i společenský život. Poříčské toulky, Setkání rodá-
ků, Poříčské slavnosti, Novoroční ohňostroj, kulturní akce v obecním domě. 
Snad se nám to podařilo. Bohužel doba covidová vše tak nějak pozastavila. 
Snad opět nastane doba, kdy se lidé opět budou chtít scházet.
Děkuji tedy všem, kteří mi po celé dlouhé období věřili, že to s Velkým  
Poříčím myslím vážně, že jsem se snažil pro všechny své občany vytvořit co 
nejlepší podmínky pro život. Snad se mi to alespoň trochu podařilo.
Novému vedení obce v čele s novým starostou přeji hodně iniciativy, 
hodně nápadů, pevné nervy v každodenní práci. Slibuji zde, že se budu 
snažit předat vedení co nejlépe a že budu nápomocen s radou a zkuše-
ností i nadále. Děkuji.

Josef Král

Informace o stavebních akcích
Rekonstrukce ulice Náchodská
Nejrozsáhlejší akcí, která probíhala dva roky byla rekonstrukce ulice 
Náchodská. U Železňáku se nacházejí dvě nové autobusové zastávky. 
Příchod z  ulice Poříčská je zatím řešen provizorní štěrkovou cestičkou 
s veřejným osvětlením. Při plánované přeložce II/303 z Bělovse zde bude 
postavena betonová lávka. Autobusové zastávky spojuje místo pro pře-
cházení, které má zabezpečit pohodlný a bezpečný vstup do vozovky. 
Místo je označeno svislou dopravní značkou v souladu s platnou normou. 
Ta vylučuje doplnění vodorovného značení. Autobusová zastávka je dále 
napojena na chodník na Železňáku, který končí na hranicích katastru.
Od benzínové stanice je nově vystavěn chodník k areálu HZS. Na tento 
úsek obdržíme dotaci CZ.06.4.59/0.0/0.0/16_038/0013575 z Integro-
vaného operačního programu, výzvy č. 53 Udržitelná doprava – integro-
vané projekty SCLLD – SC 4.1 a výzvy č. 13 IROP „12. výzva MAS Stolové 
hory-IROP-Udržitelná a bezpečná doprava - I“.
Na zbývajícím úseku od HZS po Hronov proběhla rekonstrukce stávají-
cích chodníků a sítě veřejného osvětlení.
Důležitým prvkem je vybudování odbočovacího pruhu do areálu střední 
školy. Zde se jednalo o investici Královéhradeckého kraje, která má za 
úkol zklidnit provoz na křižovatce s Krausovou ulicí.
Novinkou, na kterou si budeme asi nejdéle zvykat jsou cyklopruhy. 
Jsou vybudovány podle platných norem a předpisů, i když z  pohledu 
„rozumu“ můžeme mít mnoho připomínek, především v křižovatkách. 
V katastru Velkého Poříčí máme cyklopruh pouze v  úseku od zubařů ke 
stadionu. Tento úsek je jednosměrný a cyklista jedoucí zpět z Penny by 
měl jet po pravé straně vozovky.
Úsek stavby ve Velkém Poříčí budovala firma STRABAG a.s., provoz-
ní jednotka Hradec Králové. Hlavním stavbyvedoucím byl hronovský  
Tomáš Hofman, kterému bych chtěl touto cestou poděkovat za vedení 
stavby. Po celé dva roky byla na staveništi stejná parta chlapů, která tak 
měla o staveništi naprostý přehled.

Rekonstrukce podlah v Základní škole
Ihned po předání vysvědčení žákům Základní školy byla zahájena druhá 
etapa výměny podlah ve čtyřech učebnách a sborovně. Na tuto stavební 
akci jsme obdrželi dotaci 117D821E7187 od Ministerstva pro místní roz-
voj v rámci programu 11782 – Podpora rozvoje regionů 2019+.
V učebnách v prvním podlaží nás čekalo nepříjemné překvapení, když po 
odkrytí starého násypu chyběla betonové deska. Museli jsme ji zhotovit 
nově. Vyschnutí betonu pak znamenalo nutnou technologickou pauzu. 
Z toho důvodu se pokládka roštu a parket posunula v prvním podlaží až 
na první týdny v září.
Akci realizovala pardubická společnost ROYAL TECH s.r.o, se kterou máme 
již dobrou zkušenost z nové podlahy v tělocvičně.

Josef Vondra

Co jsme zažili
Nejrozkvetlejší balkon
Po uzávěrce minulého čísla Poříčského zpravodaje jsme na podnět občanů 
vyhlásili soutěž o nejrozkvetlejší balkon. Z několika přihlášených fotogra-
fií jste měli možnost hlasováním zvolit vítěze. A výherní fotografií se stal 
balkon osázený květinami paní Renaty Doležalové. Gratulujeme.

Muzikál Praha
Hned 1. října jsme měli naplánovaný výlet do Prahy na muzikál. Kdo si 
zakoupil vstupenky a jel společně do Prahy, určitě nelitoval. Příjemné 
zázemí divadla Studio Dva a úžasný pěvecký výkon Moniky Absolonové 
i ostatních zpěváků, herců a tanečníků byl zajisté neopakovatelným zá-
žitkem pro všechny. 

Cestovatelská přednáška
V říjnu se také konala cestovatelská přednáška. Nadšenec do cestování 
pan Jiří Kafka nám přijel povyprávět své zážitky z  cesty do Chile. Do-
zvěděli jsme se, jak nápad vznikl, jak málem nikam neletěl a jak musel 
udělat pro něj důležité rozhodnutí a odvážit se udělat ten krok ke splnění 
svého snu. Zanechal nám tu své nadšení a snad i motivaci a odvahu pro 
další, kteří se rádi někam podívají sami a bez cestovky.

Vánoční výstava
Blíží se opět adventní čas  
a Vánoce a v  Obecním domě 
se konala vánoční prodejní vý-
stava, kterou již nyní připravu-
jí studenti se svými vyučující-
mi z místní Střední školy Otty 
Wichterleho. Opět jste mohli 
vidět a zakoupit si krásné vá-
noční dekorace a ozdoby nebo 
drobné dárečky. 
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Poříčský podzim
Venku zima a mrazivo, ale sál Obecního domu se zaplnil návštěvníky, kteří 
si přišli užít příjemné odpoledne a večer na 10. ročníku country-folkového 
fesťáčku. Vlastní texty a krásné melodie čtyř vystupujících kapel se linuly 
sálem a lidé si atmosféru a hudbu opravdu užívali. Těšíme se na další ročník.

Vítání občánků
V sobotu 26. listopadu 2022 jsme v sále Obecního domu ve Velkém Poříčí 
slavnostně přivítali nové občánky Velkého Poříčí. Paní radní Mgr. Nataša 
Šancová přivítala a obdarovala malými dárečky 6 holčiček a 4 chlapce.
Naši noví občánci jsou:
Tobias Čejp, Patricie Susana Krejčí, Richard Havlíček, Veronika Tóthová, 
Miriam Smolková, Alfred Němeček, Klára Homolková, Vojtěch Kobližka, 
Ema Doležalová a Josefína Prchalová.
Slavnostní přivítání proběhlo za hudebního doprovodu PhDr. Josefa Vla-
cha. Svým vystoupením nás potěšily děti z MŠ Velké Poříčí pod vedením 
paní Jiřiny Spitzer a Alžběty Bernardové. 
Děkujeme všem za milou atmosféru a našim novým občánkům přejeme 
hodně zdraví.

Hana Rutová

Vzpomínáme

Dne 22. 12. uplyne 10 let od okamžiku, 
kdy nás navždy opustila paní Eva Cinková.
Vzpomíná manžel s rodinou.

24. 11. 2022 uplynul jeden smutný rok, kdy nás na-
vždy opustil ve věku 73 let táta, děda, přítel, bratr  
a kamarád Jaroslav Lokvenc, zvaný Kosák. Kdo jste ho 
znali, vzpomeňte s námi.
Vzpomíná partnerka Hanka, bratr Jindra a syn  
Michal s rodinou.

Rozpis pohotovostních služeb v oboru zubní lékařství
okresu Náchod na rok 2022 v oblasti:
Náchodsko - Jaroměřsko

ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 08.00 - 12.00 hod.

datum služby
rok 2022 jméno lékaře adresa ordinace telefon

03. 12. a 04. 
12.

MUDr. Simona Ságlová, 
Ph.D.

ZŠ Malecí, Nové 
Město nad Metují

491 520 373

10. 12. a 11. 
12.

MUDr. Petr Kalfus
Česká 50,  
Jaroměř

704 544 075

17. 12. a 18. 
12. 

MUDr. Jana Šťovíčková
Denisovo nábřeží 
665,Náchod

491 423 748

24. 12. MUDr. Jolana Nezvalová
Velký Třebešov 
118

491 453 272

25. 12. MUDr. Alois Vejmola
Palackého 20, 
Náchod

491 424 524

26. 12. MDDr. Šárka Šejvlová
Husova 931,  
Jaroměř

491 812 944

31.12. MUDr. Radka Prouzová
Jugoslávská 33,
Náchod

602 234 217

01. 01. 2023 MUDr. Erika Uhlířová
Průmyslová 146, 
Jaroměř

491 815 475

Zprávičky z naší školičky
Cestujeme „Letem světem“ je naše téma letošního školního roku – do-
slova. Na podzim k nám do MŠ přijel traktor po poli a přivezl nám bram-
bory. Projeli jsme se po okolí americkým školním autobusem, z něhož 
jsme mohli sledovat krásy a barvy podzimu. 
Z důvodu velké nemocnosti jsme museli odložit akci s rodiči, která se ur-
čitě bude konat, až budeme více zdraví, abychom si ji mohli užít všichni.
Letos děti navštívily již čty-
ři divadelní představení.  
V sále Obecního domu 
ve Velkém Poříčí to byla 
pohádka Dvanáct měsíč-
ků a Vánoce s rolničkou  
a v Jiráskově divadle  
v Hronově na děti čekala 
pohádka Kašpárkovo krá-
lovství a Pověsti české aneb pohádky pod Řípem. Předškoláci se od září 
do listopadu zúčastnili plaveckého výcviku v náchodském bazénu. Vel-
kou radost nám udělalo pozvání do Dětského světa Jupiter v Hronově, 
kam se jistě rádi vlakem vypravíme.
V adventním čase nás čeká krásná tradiční akce Vánoční cinkání, 
kde vystoupí náš pěvecký sboreček Poříčský  Beránek pod vedením  
p. uč. J. Spitzer a A. Bernardové. V předvánočním čase děti poznají, že  
s čerty nejsou žerty a každý dostane během mikulášské nadílky, co si za-
slouží.  Těsně před Vánoci nás čeká vánoční hostina a každoročně nejvíce 
očekávané rozdávání dárků u vánočního stromečku.
Přejeme všem příjemně prožitý adventní čas, bohatého Ježíška a do no-
vého roku hlavně klid, pohodu a zdraví.

Michaela Dudová

ŠKOLY  MĚSTYSE
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U nás na základní škole
Podzim je za námi, dny se krátí, Vánoce se blíží úprkem a školní rok rychle 
pádí. Podzim byl v naší škole, konečně, ve znamení plné výuky, výuky bez 
omezení, s možností exkurzí, divadelních představení, sportovních klání 
i besed. Žáci 4. a 5. tříd se vypravili do Dvora Králové nad Labem na exkurzi 
do výrobny vánočních ozdob. Viděli, jak se vánoční ozdoby vyrábí, zdobí,  
a mnozí si domů přivezli i několik zakoupených kousků na památku. 
Děti ze 7. třídy si ze své exkurze naopak přivezly hlavně zážitky. V rámci 
výuky zeměpisu se vydaly do Teplicko-adršpašských skal k pramenům 
řeky Metuje. Někteří se do skal podívali poprvé, někteří skály již trochu 
znali, ale téměř nikdo ještě nestál u pramene řeky, která protéká naší 
obcí. Vyučování „čtyřky“ bylo zpestřeno výukou na dopravním hřišti.  
V Bělovsi, kam se vypravili vlakem, je čekala teoretická výuka v nově 
zrekonstruované budově a praktická výuka na kole. Závěrečné zkoušky  
k získání průkazu cyklisty však proběhnou až na jaře.
Naši nejmenší, školáčci z 1. - 3. třídy, se postupně podívali do DDM Domino 
Hronov. Zažili tu spoustu legrace, zkusili, co všechno se dá ve volném čase 
dělat, co všechno je možné zažít, když se odloží tablety a telefony.
Po několikaleté odmlce se letos na podzim opět rozběhly soutěže 
pořádané AŠSK (Asociace školních sportovních klubů). Naši žáci se 
zúčastnili okresního kola přespolního běhu, kde dívky z 8. a 9. třídy 
zvítězily a postoupily do kola krajského. I tam se jim vedlo. Ve složení 
Gultová, Wiesnerová, Rajsnerová, Hosnedlová, Kociánová, Kratochvílo-
vá obsadily krásné 2. místo. Dalším běžeckým závodem byly náchodské 
Zámecké schody. Kvůli rekonstrukci náchodského zámku se opět běželo  
„na chodech“ u zimního stadionu. V kategorii dívky ze 4. a 5. třídy se 
Tereza Matoušková umístila na 2. místě, v kategorii dívky 8. a 9. třídy 
zvítězila Eliška Gultová a stříbro získala Kristýna Rajsnerová. I ve florbalu 
jsme letos dosáhli úspěchů. Chlapci z 8. a 9. třídy vyhráli okrskové kolo  
a v okresním se umístili na 4. místě, stejně staré dívky okresní kolo vy-
hrály a postupují do krajského. 

Na začátku listopadu také proběhlo celostátní testování žáků 3. a 6. tříd v tě-
lesné zdatnosti zaměřené na vytrvalost, sílu, hbitost našich dětí. Někteří naši 
žáci zvládli testy bez větších problémů, jiní jsou se zdatností „trochu na štíru“. 
V říjnu k nám do poříčské základní školy zavítali divadelníci z Divadélka 
pro školy z Hradce Králové. Menší děti viděly v jejich podání Pohádky 
ze statku a starší cyklus úryvků z divadelních her 20. století s názvem 
Divadelní učebnice. Jako tradičně se představení velmi líbilo. Abychom 
ale děti přivedli i k „opravdovému“ divadlu, abychom jim připomněli  
i divadelní etiketu, vyrazili žáčci 2. - 5. třídy do náchodského Beránku. 
Mladší děti na Vílu Modrovlásku, starší na Malého prince. Přivést děti 
k četbě snad pomohla nejen beseda pátých tříd v náchodské knihovně 
s autorským čtením P. Braunové, ale i pravidelné návštěvy a besedy  
v knihovně Velkého Poříčí vedené naší paní knihovnicí.

I letos se naše škola zapojila do testování žáků 9. tříd SCIO. V průběhu 
října a listopadu naši nejstarší prošli testy z matematiky, českého a an-
glického jazyka a v neposlední řadě i tzv. OSP testy, tj. testy obecných 
studijních požadavků. Mohou se tak porovnat i s žáky z ostatních zapo-
jených škol a snad se jim bude lépe volit zaměření pro další studium na 
středních školách. Trochu napovědět mohla i celorepubliková vědomost-
ní soutěž Přírodovědný klokan žáků 8. a 9. třídy, kde se nejlépe vedlo 
Vojtěchu Polákovi. Ten získal v okrese pomyslnou bronzovou medaili.
S krátícími se dny se všichni začínáme chystat na Vánoce. I naši školu 
čekají přípravy. Společně s dětmi z mateřské školy si v prosinci zazpí-
váme při tradičním Cinkání, budeme tvořit dárky na vánoční prodej  
a v posledním týdnu školního roku si připomeneme vánoční tradice.
Ať i Vy letošní vánoční přípravy zvládnete v klidu a samotné svátky ať 
prožijete co nejpříjemněji.

Terezie Kubečková

Strašidelný rej
V období kolem dušiček se každý rok konají akce nazvané Strašidelná 
světýlka nebo Od sklepa až na půdu.   V letošním roce jsme připravili 
Strašidelný rej a na programu byl průvod s lampióny a program na sále 
Sokolovny ve Velkém Poříčí. V pátek 4. 11. navečer sice silně pršelo, ale 
přesto spousta dětí a jejich rodičů přišlo ke škole, aby si prošlo stezku 
v maskách a zjistilo, kde se vlastně akce koná. Na sále Sokolovny byly 
připraveny úkoly, tancování, zpívání a hlavně zábava s kamarády. Sou-
částí byla také výstava dětských výrobků ze soutěže „Strašidýlko Emílek“, 
kterou vyhlásil Žákovský parlament naší školy. Do přípravy se zapojilo 
hodně dětí napříč školou, od výzdoby sálu (12 žáků 9. třídy, 4 žákyně 
7. a 8. tř. a M. Brůžová, I. Borsová, p. Tóth), vyznačení strašidelné stez-
ky (rodina Tóthových a strašidýlka z různých tříd) až po zajištění sou-
těží na sále (členové Rodičovské unie a opět děti z různých tříd). Akce 
byla ukončena parádním vystoupením skupiny Dark Breakers, která ve 
spolupráci s firmou Pyromaniac nabízí pódiové efekty, točení se světly  
a ohněm až po speciální efekty pro film. Všem, kdo se na akci podílel, pat-
ří velký dík za jejich nadšení a chuť dělat něco pro ostatní ve volném čase. 

Za Rodičovskou unii Iveta Borsová

ZUŠ Hronov
Koncert k výročí republiky
V úterý 25. října 2022 se v Husově sboru v Hronově konal koncert ke 104. 
výročí vzniku samostatného Československa.
Na tomto koncertě účinkoval Žesťový soubor ZUŠ Hronov, Pěvecký 
sbor Brumbambulata a Komorní sbor ZUŠ se svými sólisty Veronikou  
Bartoňovou, Annou Hofmanovou, Natálií Beranovou, Štěpánem  
Kaválkem a Josefem Pospíšilem a také Pěvecký sbor Dalibor. Všechna 
pěvecká čísla nastudovala a dirigovala paní učitelka Zuzana Meierová 
Genrtová a na klavír doprovázel pan učitel Zdeněk Horák.
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Program jsme zahájili českou hymnou v  podání všech zpěváků. A pak 
již zazněla díla především českých autorů. Například Karla Bendla,  
Vojtěcha Říhovského, Antonína Dvořáka, Leoše Janáčka, Bohuslava  
Martinů a dalších.
Na závěr všem účinkujícím poděkoval pan starosta Petr Koleta a členka 
rady města paní Olga Líbalová.

35 let Dechového orchestru ZUŠ Hronov
V pátek 11. listopadu 2022 slavil Dechový orchestr ZUŠ Hronov 35. naro-
zeniny koncertem v Jiráskově divadle v Hronově.
Orchestr koncertoval v různých místech Česka. Hrál například v Praze, 
Poděbradech, Velichovkách, Lázních Bělohrad, Náchodě, Hradci Králové, 
Břeclavi atd. Mnohokrát vystupoval také v zahraničí, například v Polsku, 
Chorvatsku, Slovensku, Rakousku, Švýcarsku, Francii atd. Stal se také 
součástí pravidelných akcí, jako například Jiráskova Hronova nebo fes-
tivalu S. Moniuszka v Kudowa Zdrój v Polsku.
Mnoho muzikantů, kteří tímto orchestrem prošlo, si vybralo hudbu jako 
svoje budoucí povolání. Někteří se stali i učiteli na ZUŠ Hronov.
Celých 35 let vede orchestr jediný dirigent a učitel ZUŠ Hronov pan  
Miloš Meier. V úvodu výročního koncertu všem členům orchestru a panu 
dirigentovi Miloši Meierovi poděkoval ředitel ZUŠ Hronov Josef Vlach za 
dlouholetou práci a reprezentaci ZUŠ Hronov a města Hronov. Popřál 
všem hodně úspěchů i do budoucna. Tento narozeninový koncert přišli 
navštívit také bývalí členové a mnozí z nich usedli i přímo na jeviště mezi 
současné hráče a s chutí si připomněli svoje vlastní muzikantské začátky. 
Ti méně odvážní seděli v hledišti a poděkovali orchestru za jeho výkon 
srdečným a dlouhotrvajícím potleskem. Paní učitelka Zuzana Meierová 
Genrtová, která koncert uváděla, připomněla z  několikadílné kroniky 
některé zajímavé humorné i dramatické zážitky z koncertů a zájezdů.
Tento narozeninový koncert byl těžko uvěřitelným 745. vystoupením 
Dechového orchestru ZUŠ Hronov.

Josef Vlach

Připravujeme

Datum Čas Název akce Místa akce

1.12.2022 18:00 2. žákovský koncert Malý sál Jiráskova 
divadla Hronov

2.12.2022 9:00 Stavění Betlému Náměstí ČSA 
Hronov

14.12.2022 17:00 Žákovský koncert Malý sál Jiráskova 
divadla Hronov

16.12.2022 18:00 Vánoční koncert PS a TO Jiráskovo divadlo 
Hronov

 VERNISÁŽ JE ZA NÁMI, AŤ ŽIJE VÝSTAVA
Neuvěřitelné množství lidí se sešlo ve čtvrtek 3.  listopadu 2022 
na slavnostní vernisáži výstavy ASI JSEM TO JÁ v  Jiráskově divadle  
v Hronově. Podporovateli a koordinátory této výstavy jsou Střední prů-
myslová škola Otty Wichterleho a Kulturní a informační středisko Hronov. 
Hlavními aktéry výstavy je však pětice studentů 4.  ročníku oboru  
Grafický design ve Velkém Poříčí – Kateřina Michalová, Zuzana  
Fabiánová, Victorija Savchuk, Beáta Rážová a Tomáš Smíšek. Právě je 
totiž spojuje mládí, talent, elán, chuť něco tvořit a nebojí se to ukázat 
ostatním. Atmosféra na vernisáži byla skvělá. I přes velké množství lidí 
vše proběhlo v báječné a uvolněné atmosféře. O hudební doprovod se po-
starala spolužačka vystavujících Amalie Beranová se svojí sestrou. Umě-
leckým dílem bylo i občerstvení, které zajistili rodiče vystavujících žáků. 
Poděkování patří KIS Hronov za poskytnutí prostor, panu  
Milanu Prchalovi, technikovi Jiráskova divadla, za pomoc při in-
stalaci, panu Zdeňku Šulcovi, předsedovi hronovského Fotoklu-
bu, který akci fotograficky zdokumentoval a všem, kteří dorazili. 
Výstavu si v  Jiráskově divadle můžete prohlížet až do 31.1.2023 a to 
během přestávek představení v divadle nebo kdykoli požádejte obsluhu 
přilehlého informačního centra v Hronově a na výstavu vás vpustí.

MATURITNÍ PLESY
Po dvou letech nejistot uspořádají letos naši maturanti opět svůj  
Maturitní ples. A jelikož jsme škola velká, maturitní plesy budou dva. 
V pátek 9. prosince si pro šerpy půjdou hronovští studenti oborů Elekt-
rotechnika a Strojírenství, a to do Sálu J. Čapka v Hronově. O týden poz-
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ději, v pátek 16. prosince, zažijí svůj velký den studenti poříčských oborů  
Grafický design, Reprodukční grafik, Tiskař, Modelářství a návrhářství 
oděvů a Podnikání. Ti si pro své šerpování zvolili Divadlo J. Čížka v Náchodě. 
Všem přejeme, ať se jim ples vydaří, užijí si ho naplno, neboť po něm již 
na ně čeká perná příprava k maturitě.

LEDNOVÉ DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
Pokud jste se nestihli v listopadu přijít podívat do naší školy během Dnů 
otevřených dveří, zkuste to v lednu. V pátek 13. ledna (14:00-17:00) a v so-
botu 14. ledna (9:00-12.00) pro zájemce o studium i pro širokou veřejnost 
opět otevíráme odborné dílny, polygrafické centrum, domov mládeže, 
kadeřnický salón, šicí dílny a mnoho dalšího v našich školách v Hronově  
a Velkém Poříčí. Chybět nebudou ani MÓDNÍ PŘEHLÍDKY v pátek od 16:00  
a v sobotu od 10:30 hodin ve Velkém Poříčí. Těšíme se na vás.
Na závěr mi dovolte vám popřát krásné prožití Vánoc a do nové-
ho roku 2023 hodně zdraví, klidu, pohody, štěstí a třeba i trochu 
obohacujícího vzdělávání.

Markéta Machová

Seniorské toulky
Letošní jaro, léto i podzim byly k našim 
výletům milosrdné. Až na malé výjimky 
jsme vše odchodily. Poslední výlet   jsme 
vzhledem k počasí odložily z konce září 
na začátek listopadu. Zhruba od polo-
viny léta jsme chodily v ženském slože-
ní. A klapalo to. Poslední výlet v tomto 
roce měl vést   méně známou cestou do  
Hronova. Dostaly jsme radu a mapu a vyrazily po české cyklostezce. U cvičí-
cího nářadí odbočily na Polsko, směrem na Slaný. Ranní mlha se teprve zve-
dala, ale cestou byl pěkný pohled na okolní krajinu. Ve Slaném jsme  sešly 
mezi domy na polní cestu. Ta se po určité době začala rozbíhat do tří pěšin. 
 „A teď bábo, raď!“ Mapa nám v tuto chvíli nenapověděla, která je ta pra-
vá. Jak už to bývá, vybraly jsme tu nesprávnou. Navedla nás na oranici. 
Potok   Brlenku jsme však přešly suchou nohou   a nemusely se brodit. 
Boty byly špinavé, ale suché. K silnici jsme došly úplně jinde, než byl cíl, 
ale došly. V restauraci v Poříčí jsme se odměnily dobrým obědem.
 S výlety končíme, ale chtěly bychom pokračovat s vycházkami s určitým 
cílem, pokud nám to počasí dovolí.
 Všem „toulkařům“, kteří s námi letos putovali, přejeme krásné vánoční 
svátky a pevné zdraví v příštím roce!   

Táňa Thérová

MS ČČK Velké Poříčí
Začíná nám předvánoční čas, tak jen krátké ohlédnutí za činností naší 
skupiny. Od srpna do poloviny listopadu probíhaly zdravotní dozory na 
fotbalových utkáních ve Velkém Poříčí, většinou za přítomnosti Michaely  
Rajsnerové, Květy Vlčkové, Marie Hurdálkové a to bez dramatických 
zranění. Polický symfonický orchestr pořádal po tři dny 16. - 18. 9.  
v Broumově na letišti velkolepé představení SEN vždy pro 1 700 lidí. 
Od pátku do neděle tuto akci svým zdravotním dozorem zajistila Dana 

Jakoubková, Alena Urbanová, Pavlína a Jakub Hrdinovi, Marie Habrová  
a Marie Hajná.
Kromě subkolapsových příhod se naštěstí nic nestalo. Moc  
děkujeme všem zúčastněným. O naší účasti na Poříčských slavnostech 
v sobotu 3. září a kroužku Mladých zdravotníků jsem již podrobněji in-
formovala v říjnovém Zpravodaji. Jsme moc rádi, že se mladí mohou  
v pátek odpoledne scházet v naší klubovně na ÚM v Poříčí pod vedením 
prima lidiček. Pevně věřím, že nabyté zkušenosti zúročí ve svém životě.
Nezahálí ani zdravotnické kroužky, které naše členky vedou ve  
Žďárkách i Hronově. Na zdravotnickou soutěž pořádanou SZŠ Trutnov se 
9. 11. 2022 vydalo 7 družstev - tj. 21 dětí pod vedením Aleny Urbano-
vé a Hany Součkové. Velkou pomocí byly dozorující ze ZŠ Žďárky Zuzana 
Lukášková a ze ZŠ Hronov Aneta Snášelová. Soutěž pořádaná zdravot-
nickou školou Trutnov patří k těm nejlepším, a proto si ji děti nechtěly 
po covidovém období nechat ujít. Opět na ně čekaly modelové situace, 
kde si děti musely poradit s ošetřením zraněných. Pro případné ucha-
zeče byla připravena i komentovaná prohlídka školy. Máme velkou ra-
dost, že i po dlouhé odmlce, kdy více než dva roky zdravotnická výuka 
v kroužcích nemohla probíhat, máme „medaile“. Za 1. stupeň ZŠ získala 
chlapecká štafeta Petr Brož, Radek Ducháč a Marek Hybš krásné 2. místo 
z 8 družstev. Ostatní družstva si vedla také velmi dobře a těší se na dal-
ší soutěže. Velké poděkování všem co soutěžili, doprovázejícím a velká 
gratulace chlapecké štafetě.
Ve čtvrtek 10. 11. celý den od 8 do 21 hod poskytovala 1. pomoc 
a několik ošetření naše členka Zuzana Jakoubková v Adalbertinu  
v Hradci Králové na akci Setkání národů, kde svoji vlast a kulturu před-
stavovalo cca 30 států. Díky svým bohatým zkušenostem v 1. pomoci 
zvládla sama tak náročnou zdr. službu. Zuzko díky.
18. října se konala Humanitární sbírka pro Diakonii Broumov, jejíž uspo-
řádání zařídila M. Hajná. Děkujeme majitelům Sokolovny za poskytnutý 
prostor, všem lidem, kteří přinesli věci, H. Dlhopolcové a J. Hajnému za 
dozor a pracovní četě ÚM za pomoc při nakládání.
V nejbližších dnech uskutečníme návštěvy v domovech seniorů a opět 
pro ně chystáme nějakou tu maličkost.
Přejeme pohodový předvánoční čas a krásné Vánoce plné lásky a poro-
zumění.

Květa Vlčková

Betlémské světlo
Pro ty z  vás, kteří ještě nevíte, co to je, chci napsat pár slov o tomto 
novodobém vánočním zvyku. Tato akce vznikla v sousedním Rakousku 
v  roce 1986, kdy malý plamínek, přenesený z  věčného světla, jež hoří 
v  jeskynní kapli v  dalekém městě Betlémě, v  jeskyni, v  níž se narodil 
Ježíš Kristus, byl dovezen jako poděkování těm lidem, kteří jakkoliv po-

SPOLKY
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mohli dobročinné nadaci Světlo ve tmě. Tato nadace pomáhá především 
zrakově, ale i jinak postiženým lidem a její pracovníci proto chtěli všem 
svým dobrodincům poděkovat originálním, ale zároveň milým a přátel-
ským způsobem. Světlo dovezli do Lince, kde nadace sídlí a kde jej pů-
vodně slavnostně rozdávali. Za rok na to byli ke spolupráci při roznášení 
a rozdávání přizváni rakouští skauti, a protože se akce mocně rozrost-
la, přenesli její centrum do Vídně. A odtud se postupně začalo šířit do  
Evropy. Zde se také v polovině prosince sejdou skautské delegace z růz-
ných evropských států a při slavnostní ekumenické bohoslužbě je jim 
Světlo předáno. Do naší republiky jej dováží skauti z brněnského stře-
diska „Řehoře Mendla“. Ve třetí adventní sobotě je pak Betlémské světlo 
rozváženo za spolupráce Českých drah do všech koutů republiky. 
Skauti však Světlo nerozvážejí jen vlakem, ale přinášejí ho zejména 
do kostelů, na náměstí měst, na radnice, domovů důchodců, nemoc-
nic, hospiců a je rozdáno sousedům, přátelům, rodinám, osamělým li-
dem… Zde se již mezi skauty zapojuje veřejnost, ale i jednotlivci, kteří 
se chtějí na této akci podílet. Mít doma Betlémský plamínek a nenechat 
ho zhasnout po dlouhé cestě pro ně znamená stát se součástí nekoneč-
ného řetězu domovů propojených symbolem naděje a duchovního po-
selství vánočních svátků. Stát se poslem pokoje, přinést toto Světlo jako 
dar lidem ve svém okolí a zapojit se do velké rodiny lidí dobré vůle, to je 
pro některé lidi dnes velkým vánočním přáním a radostí. 
Částečně převzato ze serveru: www.betlemskesvetlo.cz.
Ve Velkém Poříčí proběhne předávání Betlémského světla ve čtvrtek  
22. prosince v 18:00 během vánočního mini koncertu v místním kostele 
Navštívení Panny Marie.
Také bychom chtěli poděkovat všem našim podporovatelům, jako jsou 
městys Velké Poříčí, farnost Velké Poříčí a Saar Gummi Czech Červený 
Kostelec. Kteří nám poskytují materiální a finanční zázemí a letos se 
nám díky nim například podařilo zrealizovat opravu střechy na cha-
tě v Bělém, vyměnit stará okna v klubovně a obnovit část táborové-
ho vybavení.  Individuální poděkování bychom chtěli vyjádřit rodině 
Hanzlových z Hronova a Lukáši Hrubému z Velkého Poříčí za pomoc při 
rekonstrukci chaty, dále pak skvělým tesařům Radku Týčovi a Robertu 
Vítkovi a spoustě dalších, kteří nám v letošním roce byli nápomocni.
Zároveň bychom chtěli využít možnosti k  oslovení nových vedoucích 
k  družině světlušek a benjamínků, která se nám stále rozrůstá. Pokud 
byste tedy měli někdo chuť se zapojit do skautské rodiny, popřípadě  
o někom takovém víte, neváhejte nás prosím kontaktovat jakýmkoliv 
způsobem. Zájem dětí chodit na skaut překračuje současné možnosti 
vedoucích. Pomoc s vedením dětí, nebo i vlastní nové družiny by se vel-
mi hodila! 
A ještě přidáme jednu krátkou informaci o chystané Tříkrálové sbírce, 
která by měla proběhnout v sobotu 7. ledna 2023.

Myšák a Lily (Michal a Zuzka Cvejnovi)

Hasiči Velké Poříčí informují
JSDH Velké Poříčí – v období od 16. 9. - 15. 11. 2022 byla jednotka 
SDH Velké Poříčí povolána ke čtyřem mimořádným událostem: dne 16. 
9. se jednalo se o planý poplach vyvolaný elektrickou požární signalizací 
(EPS) ve výrobním závodě ve Velkém Poříčí, dne 18. 10. naše jednotka 
zasahovala při požáru rekreační chaty v Náchodě – Bělovsi, dne 24. 10. 
se jednotka účastnila taktického cvičení HZS Královéhradeckého kraje na 
zámku v Náchodě, dne 7. 11. se jednalo o planý poplach v obchodním 
domě v  Hronově. Dále se naši členové účastnili okrskového cvičení ve 
Žďárkách, kde tématem bylo vyhledání osoby za snížené viditelnosti 
(šero, tma), prohledávání vodního toku (plochy) a poskytnutí první po-

moci nalezeným osobám. 
SDH Velké Poříčí – členové sboru v podzimních dnech provedli úklid 
ve venkovním areálu hasičské zbrojnice, úklid altánů, připravili zásoby 
dřeva na další sezony a provedli „zazimování“ venkovního areálu. 
Mladí hasiči – v  letošním roce se nám podařilo navázat na úspěšná 
léta před dobou covidovou. Opět se scházíme každý pátek s kroužkem 
mladých hasičů v hasičské zbrojnici a trénujeme všechny potřebné do-
vednosti. K naší nemalé radosti se naše řady rozrostly o dalších 10 dětí, 
takže se naše členská základna ustálila na počtu 30 mladých hasičů. Ne-
malé zásluhy na tom má vedoucí mladých hasičů René Zvoníček a naše 
dvě mladé posily Nikol Plecháčová a Štěpán Soulek.
S velkým úspěchem se setkalo naše červnové bivakování pod širým ne-
bem. Úspěšně jsme také absolvovali několik soutěží. Koncem roku nás 
ještě čeká soutěž v Rtyňské Orlovně a rozloučení se starým rokem.
Rádi bychom našim dětem, rodičům i všem ostatním popřáli do nového 
roku pevné zdraví, hodně úspěchů a těšíme se na nové zážitky v  roce 
2023.

za kolektiv mladých hasičů Jitka Vobrubová

Pozvánka – pokud máte zájem nejen o hasičinu a chtěli byste rozšířit 
řady členů SDH Velké Poříčí, neváhejte se zastavit v hasičské zbrojnici, 
podáme vám bližší informace. Zastihnete nás každé pondělí v hasičské 
zbrojnici po 17 hodině. 

KULTURA V OKOLÍ
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Tříkrálový koncert
Oblastní charita Červený Kostelec srdečně zve na Tříkrálový koncert, 
který se uskuteční v Kostele sv. Jakuba Většího v neděli 8. 1. 2023  
v 17 hodin. Účinkují Komorní orchestr Slávy Vorlové a dětský pěvecký 
sbor Canto ZUŠ Náchod se svými sólisty. Vstupné dobrovolné.

Knihovna městyse Velké Poříčí a Galerie 102

Otvírací doba knihovny
Pondělí  9:00 – 11:00 13:00 – 18:00
Úterý  zavřeno
Středa   8:00 – 11:00 13:00 – 18:00
Čtvrtek  zavřeno
Pátek  8:00 – 11:00

V naší knihovně se stále něco děje. Tedy spíše v těch dopoledních ho-
dinách, kdy navštěvují knihovnu žáci místní základní školy. Druháci 
hledali, co mají společného s  Oliverem, hlavní postavou knihy Rošťák 
Oliver od Petry Braunové. Třeťáci se seznamovali s ilustrátory dětských 
knih. A žáci 5. A a 5. B. si otestovali, zda by byli dobrými detektivy. 
Při návštěvách seznamuji žáky s  tím, jak v  naší knihovně najdou kni-
hu, kterou potřebují a jak je důležité pochopení a porozumění textu.  
V odpolední čtenářské dílně s dětmi nasloucháme, povídáme si a před-
vídáme, jak mohou příběhy v knize pokračovat. Ale děti si do knihovny 
nechodí jen pro informace. Naopak. Prvňáčci, kteří navštěvují družinu 
a chodí 1x za 14 dní za mnou do knihovny, mají vždy připravenou há-
danku. Těším se na děti i jejich hádanky. Ale pozor, hádání má svá pra-
vidla. Když uhodnu, vyberu si speciální knoflíček, který paní učitelka 
navlékne na provázek. Uvidíme, zda z něj na konci školního roku bude 
krásný náhrdelník. Do vánoc nás čeká hra na básníky nebo vánoční be-
sídka. Jako knihovnice jsem ráda za každého čtenáře, který do knihovny 
přichází. A vždy mě potěší, když děti téma zaujme a ony mají chuť si 
nějakou knihu vypůjčit o odnést domů. Děkuji i všem těm čtenářům, 
starším i mladším, kteří stále zachováváte přízeň knihovně a knihám  
a znovu se vracíte. 

Petra Strnadová 

Galerie 102 městyse Velké Poříčí
V  listopadu jste mohli vidět výstavu fotografických prací studentů  
Střední průmyslové školy Otty Wichterleho. Od 27. února plánujeme výsta-
vu divotvorných obrazů Šárky Winterové. Zahájena bude vernisáží v pátek 
3. března 2023. 

Slovo kronikáře
Velké Poříčí na vlnách vzdálené i blízké historie.
V ročníku kroniky 2021 jsem v kapitole různé uvedl zaměstnance naší 
obce, následně městyse Velké Poříčí, kteří v této knize nebyli uvedeni.
Doprovodil jsem je v obrazové příloze archivními snímky. Také jsem tam 
uvedl několik oprav v textu této knihy. V kapitole „Vzpomínky na dávné 
časy“ jsem zapomněl na pekaře pana Středu, který v obci provozoval pe-
kařskou živnost a žil tam se svou rodinou. Později si jeho dům odkoupili 
a přestavěli Jurištovi (dole vedle Lantových).
Protože někteří občané měli i další připomínky, předal jsem kopii ka-
pitoly „Různé“ ročníku 2021 na podatelnu městyse s tím, ať případné 
připomínky občanů zakládají k této kopii do desek pro možnost budoucí 
revize textu pro případ dotisku knihy o naší historii. Já se s touto záleži-
tostí už nechci zabývat.
Ještě poznámka: V celé bohatě ilustrované knize je přes 500 obrazových 
příloh, z toho jsem k textům této knihy dodal asi 200 svých snímků.

Kompletací ročníku kroniky 2022 bych chtěl ukončit svoji činnost
jako kronikář městyse Velké Poříčí. Všechno má svůj čas, kroniku vedu 
od roku 2008, celkem 15 ročníků. Také jsem založil ručně psanou kroniku 
událostí roku 1990, proces osamostatnění obce od Hronova až do nově 
zvolené samosprávy. Tato kniha pak byla využívána pro zápisy vzácných 
návštěv v naší obci.

Dovolte mi malou rekapitulaci: 
Od roku 2008 do roku 2022 jsem už předal 14 ročníků kronik, každý roč-
ník byl svázán do knihy, opatřen obsahem a schválen starostou městyse. 
Patnáctý ročník po zpracování odevzdám koncem 1. čtvrtletí roku 2023.
Za těch 15 ročníků to bude celkem na 700 stran textu, tyto texty jsem 
doprovodil více než 1400 obrazovými přílohami a toto vše jsem městysi 
předal a poslední ročník ještě předám v elektronické podobě na flash dis-
ku (min. 5000 MB). Z celkového počtu obrazových příloh jsem zpočátku 
převzal asi 25 snímků od pana Macha a asi 20 příloh archivních. Všechny 
ostatní snímky jsem pořídil sám, popisovaných akcí jsem se převážně 
účastnil, aby byl zápis pokud možno autentický. Kroniku našeho městyse 
Velké Poříčí jsem vedl rád, ale s léty mě ubývá elánu a také bych se ještě 
rád věnoval výtvarné činnosti, na kterou mě zbývalo jen málo času. 
Ochotu převzít vedení naší kroniky projevila Mgr. Nataša Šancová. Pra-
covala dlouho v samosprávě městyse ve funkci místostarostky, má k naší 
obci dobrý vztah, byla ještě zvolena do rady městyse, a proto věřím, že 
bude kroniku Velkého Poříčí v dalších letech vést úspěšně.

Václav Cvejn  

KNIHOVNA
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Starší přípravka
Letos jsme vytvořili souklubí se sousedním týmem Velké Poříčí/
Hronov. Spolupráce z mého pohledu probíhá velmi dobře. Zvýši-
li jsme konkurenci a navíc spolu trénujeme jako jeden tým. Letní 
příprava začala už v polovině prázdnin, aby si hráči na sebe zvykli  
a seznámili se, jelikož minulou sezónu nastupovali proti sobě 
jako soupeři. První dva turnaje chybělo pár dětí, ale v dalších 
jsme se scházeli v maximálním počtu a střídali tak dvě pět-
ky. V 8 turnajích a 16 zápasech jsme 10x zvítězili a vstřelili 87 
gólů. Postupem času se kluci sehrávali a poslední dva turnaje 
začali hrát, z mého pohledu, kombinační fotbal. Nebáli se hrát  
s brankářem a pomalu vymizely nesmyslné nakopnuté ba-
lony někam dopředu. Sice nás soupeř několikrát potrestal  
z našich chyb, ale chybovost u takto mladých fotbalistů je ještě vyso-
ká. Je jen na nich, aby se poučili a naučili se hrát pod větším tlakem. 
Nakopnout míč někam na náhodu umí všichni. My se snažíme, aby 
se hráči nebáli hrát a zbytečně se nezbavovali balónu. Doufám, že 
to jejich největší fanoušci ,,RODIČE“ ví a nebudou se zlobit, když se 
třeba nebude výsledkově dařit. Budu spokojený i s prohrou, když 
uvidím, že se kluci snaží hrát fotbal, než když ten zápas ošklivě 
ukopou na výhru. Přes zimu budeme pokračovat v trénování a ve 
snaze motivovat další děti, aby sportovaly.

Martin Marx

Mladší žáci
Poříčská fotbalová mládež se pro sezónu 2022-2023 spojila s  hronov-
skou mládeží. Tím pokryjeme všechny věkové kategorie od mladší 
přípravky až po starší žáky a dětem umožníme hrát soutěžní zápasy 
proti stejně starým dětem. Na trénincích, které byly spojené pro ka-
tegorii starší přípravky a mladších žáků, jsme většinou mívali 25-30 
dětí. Soutěžní zápasy mladších žáků jsme začali v  nedaleké Polici  
nad Metují. Proti šikovným klukům z  Police jsme odehráli vyrovnané 
utkání. Díky naší velké bojovnosti jsme v  posledních minutách doká-
zali utkání strhnout na naši stranu. Vítěznou branku jsme vstřelili v po-
slední minutě zápasu. Na podzim jsme zažili vysoké výhry proti žákům 
z  Meziměstí a Teplic nad Metují. Bohužel i vysokou prohru se silným  

Náchodem. V tomto utkání jsme dostali pořádnou lekci a kluci uviděli, 
že máme velký prostor pro zlepšení.
Podzimní část soutěže už skončila, ale my budeme, pokud nám jen tro-
chu počasí dovolí trénovat celý listopad. Po novém roce začneme přípra-
vu v tělocvičně.

Tomáš Ansorge

Starší žáci
Pro letošní sezonu jsme v  mládežnických kategoriích začali spolupra-
covat se sousedem z Hronova. Toto spojení se začalo rýsovat již během 
letních prázdnin, kdy z důvodu nedostatečného počtu hráčů i kvalifiko-
vaného trenérského štábu začínalo vyplývat, že jiná cesta možná nebu-
de. Dostal jsem za úkol trénovat starší žáky v okresním přeboru, což byl 
oproti minulému roku skok z krajské soutěže. Vzhledem k tomu, že jsme 
nevěděli, kolik dětí dokážeme oslovit a jaká hráčská kvalita bude v týmu, 
byl tento krok akceptovatelný. V okresní soutěži se hraje systémem 8+1, 
na rozdíl od krajské soutěže kde se hraje klasický velký fotbal 10+1, tu-
díž připravit některé hráče do krajské soutěže dorostu do devatenácti let 
byl a bude velký oříšek. Začali jsme trénovat dva týdny před úvodním 
kolem. Po prvních trénincích jsem věděl, že bude potřeba velkého od-
hodlání a nastavení pevného řádu, na který většina hráčů nebyla zvyklá. 
Pravidelné tréninky, dochvilnost, nasazení, slušné chování – to vše jsem 
si dal jako cíl, který chci vštěpovat mladým hráčům, aby se posouvali ne 
jenom jako hráči, ale také jako lidé. Výsledky a progres hráčů po něko-
lika týdnech se začínaly ukazovat jako neuvěřitelné. Kluci a holky tvrdě 
makali, aby se dostali do nominace na utkání. Sice se nám výsledkově 
ne příliš dařilo, ale v úvahu musíme brát i to, že většina hráčů především 
z Hronova, se poprvé setkala s úkoly na poziční hru s taktikou a hlavně 
s nátlakem, aby balon pouze nenakopávali dopředu, což se nám v prů-
běhu sezony začínalo dařit. Výsledkem toho byly například skvělé zápasy 
na půdě dominantního Provodova, kde jsme celý zápas hráli vyrovnanou 
partii se silnou věkovou generací ročníků 2008, nebo zápas na Babí, kde 
jsme hráli krásný kombinační fotbal a zaslouženě jsme vyhráli na poku-
tové kopy. Výsledkem naší snahy je zatím průběžné 4. místo s pozitivním 
příslibem do budoucna. 
Jsem velice rád, že jsme dokázali vytvořit partu, která má ráda fotbal 
a která má chuť se zlepšovat každým tréninkem. Myslím, že důkazem 
toho jsou i tréninkové jednotky na které se nás schází pravidelně 18-20 
hráčů. Doufám, že příští rok budeme v okresním přeboru útočit na před-
ní příčky a zároveň vidím velkou naději ve fotbalistech do budoucího 
působení v Poříčském dorostu.
Na závěr bych chtěl velice poděkovat hráčům, rodičům a všem lidem, 
kteří pomáhají dětskému fotbalu. Bez vás by to nešlo!

Štěpán Hornych 
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Starší dorost U19
Omlazený tým staršího dorostu hraje stále společně: naši odchovanci, 
kluci z Police a kluci hokejisti.
Jména kluků z týmu: Jakub Kocián, Štěpán Grund, Šimon Macek, On-
dřej Rak, Jaroslav Zemek, Tomáš Hornych, Michal Večeře, Jan Kuneš, 
David Krombholz, Jaroslav Čermák, Adam Pavlíček, Adam Rosecký, 
Tomáš Škripko, Daniel Sivák, Adam Krtička, Daniel Marel, Filip Vlček,  
Ondřej Jirman, Matěj Khun, Šimon Vlček, Ondřej Tluk, Adam Kubeček, 
Jakub Rak, Matěj Teichmann, Matěj Osoba, Lukáš Karlík, Augustín Kuru.
Sehráli jsme 14 vyrovnaných zápasů a některé se nám skutečně poved-
ly. Bohužel trend malé účasti na trénincích pokračuje, a proto nejsme  
v zápasech dominantní, tak jako dříve. Pro jarní část bychom se měli při-
pravit pečlivě, pokud máme chuť znova uspět.

Pavel Grund a Erik Krombholz

Hodnocení podzimní části okresního přeboru mužů
Sezónu 2022/2023 jsme začali hrát poprvé jen s jedním mužstvem.  
Z bývalého A-týmu nezůstal téměř nikdo, někteří hráči odešli na 
hostování, takže základ současného mančaftu tvoří především hráči  
B-éčka. A protože už dříve skončil i bývalý trenér Luboš Jansa, převzal jeho 
post bývalý vedoucí mužstva Standa Hornych a jako vedoucí mu asistuje  
Pepa Langer.
Dá se říct, že naše výsledky v prvních dvou třetinách podzimní části sou-
těže byly dost nevyrovnané. Úspěchy se střídaly s nezdary, což přisuzuje-
me zejména rozdílnými sestavami na každý zápas, ať už kvůli zraněním 
nebo absencím některých hráčů. Co nám vyšlo výborně, byl závěr pod-
zimu, kdy jsme se díky třem výhrám za sebou dostali na průběžné páté 
místo v tabulce.
Těší nás, že se nám daří do mužstva zapracovávat více mladých hráčů 
(včetně dorostenců), ať už poříčských odchovanců nebo dalších kluků  
z okolí, protože oni jsou budoucnost týmu. Přitom nechceme zapo-
menout na starší hráče - matadory, kteří svými zkušenostmi, radami  
a přístupem k tréninku či zápasu pomáhají mladým hráčům se začlenit  
a být co nejplatnějšími členy týmu. Byli bychom rádi, kdybychom v tom-
to trendu pokračovali i na jaře.

Tabulka po podzimní části:

Klub Z V R P S B P+ P-

1. FK Deštné 12 9 1 2 50:40 28 0 0

2. Sl.Teplice n/M 12 7 3 2 36:17 24 0 0

3. So. Zábrodí 12 8 0 4 36:24 24 0 0

4. SK Babí 12 7 0 5 33:27 21 0 0

5. TJ Velké Poříčí 12 6 2 4 42:32 20 0 0

6. So. V. Jesenice 12 6 2 4 35:26 20 0 0

7. So. Stárkov 12 5 1 6 30:24 16 0 0

8. SK Červený Kostelec B 12 5 1 6 25:27 16 0 0

9. Sokol Provodov 12 4 1 7 30:41 13 0 0

10. So. Hejtmánkovice 12 4 1 7 31:49 13 0 0

11. Ji. Machov 12 3 3 6 31:34 12 0 0

12. Sp. Police n/M B 12 4 0 8 22:42 12 0 0

13. TJ Dolany 12 1 3 8 24:42 6 0 0

foto z přátelského utkání s výběrem Vietnamu, srpen 2022

Čtvrtstoletí, to to letí aneb, jak vypadal náš 25. rok 
Kladské pomezí, o.p.s. zastává roli organi-
zace destinačního managementu na úze-
mí Náchodska v krajině okolo Rozkoše již 
25 let. V době jejího vzniku bylo takových 
organizací jen několik, dnes jich je po celé 
republice téměř padesát.  
Právě letos se odehrálo hned několik klí-

čových momentů. Tím nejviditelnějším je změna loga. Původní, které 
se používalo deset let, nahradilo logo budoucnosti, oslovující generaci 
mileniálů. Je neotřelé, hravé a svěží, připomíná vodní hladinu Rozkoše, 
cesty, návraty, a toulání. Společně s novým logem se zrodil i nový turis-
tický magazín, který má atraktivnější obsah, inovovaný vzhled a formát.  
Turistickou sezonu jsme zahájili výroční konferencí v pivovaru Primátor 
v  Náchodě, na kterou jsme u příležitosti 25 let naší existence pozvali 
několik významných hostů. Pohovořili o trendech cestovního ruchu, ale 
také postavení Kladského pomezí v  rámci České republiky. V  létě byla 
odvysílána premiéra pořadu Cyklotoulky, který prozatím naposledy 
zavítal do Kladského pomezí. Tentokrát objevoval krásy jižní části naše-
ho regionu, které dominuje vodní nádrž Rozkoš. V průběhu roku jsme 
pokračovali v  propagaci turistických produktů Toulavý baťoh, Čapek  
a Božena. Propagaci našich členů jsme podpořili realizací on-line marke-
tingových kampaní, koordinovali jsme úpravu běžeckých lyžařských tratí 
a podíleli se na činnostech Královéhradecké krajské centrály cestovního 
ruchu. Věnovali jsme se také přípravě aktivit na příští turistickou sezonu, 
ale bližší informace odhalíme později. 
Oslavy letošního jubilejního roku symbolicky uzavírá narozeninová sou-
těž o originální, ručně vyráběné batohy z  dílny Beáty Horenové, které 
jsou nově součástí rodiny certifikovaných regionálních výrobků. Posled-
ní slosování proběhne 12. prosince 2022.
Děkujeme všem členům a příznivcům, kteří stejně jako my věří, že ces-
tovní ruch hraje v rozvoji našeho regionu stále významnější roli, a proto 
má smysl ho společně rozvíjet. Bez jejich spolupráce a podpory bychom 
nemohli existovat.

Markéta Venclová

foto Tomáš Menec
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Oddíl turistiky při TJ Hronov
Na valné hromadě konané 26. 3. 2022 v pohostinství na Pavlišově, byl 
předložen plán akcí zatím na první pololetí a pak uvidíme, jestli budou 
nějaká omezení a jestli bude po dvouleté pauze zájem o akce. První na 
seznamu byla dvakrát odložená vycházka.

23. 4. Jak neznáte Ostaš 
Víte, jak vznikl název Ostaš? Podle brožury „Policko“ vydané Dobrovol-
ným svazem obcí Policka pochází pojmenování pravděpodobně od jmé-
na sv. Eustacha (Ostacha, Ostaše) patrona lovců.
Po vykácení stromů je na stolovou horu úplně jiný pohled. Můžeme ob-
divovat mohutnost jednotlivých skalních útvarů.  Nejdříve jsme šli po 
stezkách vyšlapaných horolezci okolo Dolního Ostaše a pak jsme cestou 
kolem Horního Ostaše a kolem místa nazvaného „U jelena“pokračovali 
až k „Samaritánce“. Byl krásný slunečný den, od rána modré nebe bez 
mráčku a v poledne už bylo pěkné teplo. Toho využili i milovníci boul-
deringu, kteří s matracemi na zádech cestou proti nám mířili ke skalám.

7. 5. Rešovské vodopády, Sovinec
Při objednávání autobusu bylo s řidičem domluveno, že pojedeme přes 
Polsko. Přijel ale jiný řidič a ten domluvenou cestu odmítl. Účastnice 
z  Náchoda, které přijely do Hronova, se nestačily divit, když autobus 
neuhnul k hranicím, ale pokračoval přes Náchod vnitrozemím. Vystou-
pili jsme v obci Tvrdkov a po červené turistické značce sestupovali k říč-
ce Huntava. Z počátku rovná cesta se postupně měnila na kamenitou. 
V některých místech byly velké balvany, které ve vlhkém prostředí byly 
kluzké. To byl důvod pádu a zranění jednoho účastníka, pro kterého 
přijela sanitka. Když nás po čase míjela, dotazem jsme zjistili, že veze 
do nemocnice na rentgen už dva naše členy. Došli jsme až na hrad So-
vinec a očekávali telefonickou zprávu o pacientech. Někteří využili čas 
k prohlídce hradu, občerstvili jsme se u stánků, někdo se podíval po oko-
lí. Ze Šternberku jsme se po nastoupení ošetřených členů vraceli zpět  
a cestou zjišťovali, co se stalo. Rentgen ukázal jedno pouhé obražení, ale 
druhý byl vážnější úraz, který si vyžádal operaci v Náchodě. V době psaní 
tohoto příspěvku je už díky rehabilitaci ruka v  pořádku a její hybnost 
v původním stavu. To je veliké štěstí.
A nyní je stejná akce popsána nejmladšími účastnicemi. Dnes se podívá-
me na Rešovské vodopády. Vezmeme to krásně od začátku až do konce. 
Nejdříve jsme jeli autobusem a cesta byla dobrá. Když jsme dorazili, tak 
jsme začali túru. Nejdříve jsme šli po silnici a potom lesem. Krásně tam 
voněly stromy. Potom jsme šli mezi skalami. Tam to bylo také nádher-
né. A pak jsme došli k vodopádům, ty byly nádherné a krásně to tam 
šumělo. Cesta byla někdy pro starší lidi trochu obtížná, ale jinak dob-
rý. Stal se tam i úraz. Starší pán se sklouzl po kameni, který se smekal,  
a myslím, že si zlomil ruku, ale to nevím jistě. Potom tam také byla jedna 
paní, která spadla do potoka, ale té se naštěstí nic nestalo. A potom jsme 
dorazili na hrad Sovinec. Ten byl také moc hezký. Tam jsme se najedli  
a někteří si prohlédli hrad. Měli jsme také zmrzlinu. Výlet doporučuji, je 
to opravdu nádherné. Mně a myslím, že i ostatním, se Rešovské vodo-
pády moc líbily.
Naši členové se zúčastnili i Poříčských toulek 8. 5.

21. 5. Karlow – Vysoká Srbská
Tentokrát jsme se na Karlow dostali z jiného směru, a to z Machovské 
Lhoty přes polskou osadu Ostra Góra. Do malého autobusu se nás  
12 turistů těžko vešlo, jaký zájem byl v sobotu ráno o tento autobu-
sový spoj. Šli jsme pohodovou turistickou cestou téměř po vrstevnici  
s perfektními výhledy všude okolo nás a to ještě za krásného počasí. 
V jedné části trasy jsme se setkali s turistou, od kterého jsme se do-
zvěděli i něco málo ohledně historie týkající se ochrany našich hra-
nic. Kousek trasy vedlo neznačenou zkratkou na Machovské Končiny 
a pak dál opět pohodovou cestou do hospůdky ve Vysoké Srbské. Ušli 
jsme asi 12 km. Někdo počkal na autobus, někdo šel dál po svých až 
do Hronova.

4. 6. Harrachov – Rokytnice nad Jizerou
Prý na internetu najdeme všechno…Ještě ráno před odjezdem byla kon-
trola, jestli nejsou změněné informace o lanovce z Harrachova na Čertovu 
horu. Když jsme přicházeli k lanovce, byl kolem podezřelý klid. Nebyli vi-
dět žádní lidé. A pak to nemilé zjištění. Pokladny zavřené, na nich žádná 
sdělení. Otevřené byly jen toalety. Na mapě, která byla „zády“ k prostoru, 
byl přišpendlen lístek velikosti školního sešitu, že náhradou je v provo-
zu lanovka z  Rýžoviště. Zavolali jsme tedy zpět autobus, vystoupili na  
Rýžovišti a využili lanovku pro překonání prudkého stoupání. Cestou nás 
zlákala informace o vyhlídce. Z Janovy skály, která měla být vyhlídkou, už 
ale žádný rozhled nebyl, okolní stromy ji přerostly. Šli jsme Janovou ces-
tou do Studenova, kde jsme se na chvíli zastavili. Tam nás zastihla dešťo-
vá přeháňka, ale mohli jsme se schovat pod střechou kiosku. Pokračovali 
jsme cestou s pěknými výhledy přes Hoření domky k Huťskému potoku  
a kolem vodopádu do Rokytnice nad Jizerou na Horní náměs-
tí a po 2 km jsme došli do cíle na Dolní náměstí. Je zřejmé, že  
Rokytnice je orientovaná více na zimní návštěvníky, než na letní. Po ná-
vratu byla podrobná kontrola na internetu ohledně lanové dráhy. Celkem 
bylo 7 odkazů na lanovou dráhu z Harrachova na Čertovu horu. O tom, že 
lanovka je mimo provoz bylo uvedeno až na tom posledním sedmém a to 
ještě ne na první stránce, která se nabízí, ale až na další. 
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18. 6. Červený Kostelec - Malé Svatoňovice
10 turistů nás vystoupilo u vlakového nádraží v Červeném Kostelci. Slu-
níčko mělo sílu už teď v devět hodin, ovšem lesem k Vízmburku se nám 
šlo skvěle. Díky brzkým hodinám jsme ještě moc turistů ani cyklistů ne-
potkávali. U zříceniny hradu jsme posvačili a počkali na ty, kteří si hrad 
prošli. Dále jsme pokračovali po cyklotrase směrem k Devíti křížům. Zde 
se část turistů oddělila a rozhodla se pro cestu zpět. Ostatní jsme pokra-
čovali směrem na Krákorku. Ale i my jsme se stočili zpět a v naplánované 
trase jsme díky velkému vedru nepokračovali. I tak jsme ušli asi 10 km.

3. 9. Vysoká Srbská - Nízká Srbská - Bezděkov
Linkovým autobusem po deváté hodině se nás 9 turistů vyvezlo do  
Vysoké Srbské. Odtud jsme nejprve klesali po zelené turistické značce do 
Nízké Srbské, potom stoupali kolem kravína po neznačené cestě na Bělý. 
Zde jsme se napojili na žlutou, která nás vedla po málo frekventované 
silnici mezi poli směrem k Bezděkovu. Výšlap jsme si užili za pěkného 
počasí, dokonce někdo z nás našel i první letošní houby. Stále bylo na co 
koukat: perfektní výhledy, ohrady se skotem nebo koňmi, několik křížků 
pro pocestné, otevřený kostel na Bezděkově. Ušli jsme necelých 10 km.

1. 10. Červený Kostelec - Rtyně - Malé Svatoňovice
Asi nepříznivá předpověď počasí odradila mnohé turisty, takže nás šlo 
tentokrát jen pět. Z vlakového nádraží jsme vyrazili po modré turistické 
značce do Lhoty za Červeným Kostelcem. U benzínové pumpy ve Rtyni 
jsme se proplétali mezi koňskými spřeženími i samotnými jezdci na ko-
ních. Byla to pěkná podívaná - všichni se chystali k hubertské jízdě. Ve 
Rtyni jsme posvačili a po červené jsme pokračovali směrem k Haldě a do 
Malých Svatoňovic. Prohlédli jsme si kostel, napili se z léčivého pramene 
a poseděli v cukrárně s výbornými domácími zákusky. Ušli jsme deset 
kilometrů bez jediné kapky deště.

15. 10. Adršpach – Teplice n. Metují – Ostaš
Sobotní vycházka 15.10. Adršpach - Teplice nad Metují - Ostaš v délce 
cca 11.5km byla skvělá. Do kroku nám sice ze začátku trochu mžilo ale 
šesti účastníkům túry tzv. skalním, to nevadilo. Po cestě je spousta hez-
kých úseků. Taky jsme nasbírali hezké houbičky a samozřejmě na konci 
trasy nás čekala odměna - dobrá polévka, atd. To byla poslední letošní 
túra a těšíme se na další výšlapy v příštím roce.
Děkujeme všem našim sponzorům, kterými jsou: město Hronov, městys 
Velké Poříčí a firma Saar Gummi. Přejeme všem turistům i ostatním čte-
nářům zdraví, pohodu, zdravé nohy a dobré boty na příští akce.

Marie Králová

Při akci pod Ostašem místní dobrovolníci vysázeli 
ovocnou alej
Sázelo se, povídalo se, pil se čaj i teplý mošt, jedly se buchty i guláš. 
Prostě pohodová sobotní atmosféra, během které více než stovka nad-
šenců včetně mnoha dětí vysázela 50 ovocných stromů starých odrůd. 
Alej Ostašinka pod stolovou horou Ostaš, která nebyla po celý den kvůli 
husté mlze vidět, je tvořena jabloněmi, třešněmi, hrušněmi, švestkami  

a jeřáby. Akci zorganizovala Místní akční skupina Stolové hory se ZD 
Ostaš a finančně se na ni podílely místní firmy i obec Žďár nad Metují.
Více než sto lidí se sešlo v sobotu 12.11. před desátou hodinou pod 
Ostašem s lopatami a rýči s jasným cílem, a to vysázet alej Ostašinku  
s padesáti ovocnými stromy. Než se všichni dali do práce, posilnili se 
buchtami, které byly napečeny v okolních školách, a čajem, kávou i tep-
lým moštem. 
„Jsem moc rád, že se tady můžeme sejít při akci, která spojuje míst-
ní a utužuje i vztahy mezi vesnicemi“, řekl při zahájení starosta  
Žďáru nad Metují Pavel Šubíř. Mezitím ještě dojížděli místní na kolech, 
protože alej není u silnice. Přítomné přivítal i Jaroslav Lád ze ZD Ostaš  
a popsal vizi o propojení Žďáru nad Metují a České Metuje: „Měla by to 
být alej od hospody k hospodě. Líbilo by se mi propojit vesnice, tak jak se 
to dělalo dříve, alejí s ovocnými stromy, aby si ti, kdo na polích pracovali, 
ale i výletníci mohli utrhnout tu třešně, tu hrušky.“ Plán na tento podzim 
byl vysadit 50 stromů, cesta je to však dlouhá a k propojení vesnic jich 
bude minimálně dalších 100 potřeba. „Věřím, že nám s tím znova po-
může Místní akční skupina Stolové hory“, dodal Lád. Po vystoupení dětí 
ze ZŠ a MŠ Žďár nad Metují s tematickým představením o stromech se 
všichni mohli dát do práce. 
Nejprve arborista Jakub Hrůša se zástupcem Místní akční skupiny Sto-
lové hory Pavlem Rejchrtem ukázali správný postup výsadby. Předem 
vyhloubené jámy sice usnadnily práci, i tak jí ale bylo stále dost. Nešlo 
jen o to strom vzhledem k poloze roubu umístit správně do zeminy, ale 
také zatlouct tři kůly okolo stromu, zpevnit je rozpěrkami a okolo kmín-
ku připevnit oplocenku. Úkolů tedy na příchozí čekalo mnoho. Práce se 
zhostili všichni včetně starostů z České Metuje a Žďáru nad Metují. Děti 
sháněly hřebíky, dráty, úvazky a připínáky a než doběhly do poloviny 
aleje, tak už nebyly vidět. Hustá mlha se ne a ne rozestoupit. Přišly celé 
rodiny, které si chtěly vysadit svůj strom. Z České Metuje dorazili Posta-
vovi. „Moc se nám to líbilo, děti si to moc užily a už nyní se těšíme na 
další sázení“, tvrdí Jan Postava. 
Za tři hodiny byly všechny stromy v zemi, a navíc s dostatečnou ochra-
nou proti okusu zvěře. „Velmi mile mě překvapilo, kolik lidí vyslyšelo naši 
výzvu, aby si s sebou přinesli nářadí. Navíc se práce opravdu nebáli“, řekl 
Pavel Rejchrt. V aleji najdete staré odrůdy ovocných stromů, které byly 
vybírány i s ohledem na lokalitu, kde mimo jiné dost fouká. Například 
Moravský sladkoplodý jeřáb, hrušeň Williamsovu a Konferenci nebo tře-
šeň Karešovu. Po dosázení čekala na všechny pracanty odměna v podo-
bě kančího a vepřového guláše, který připravil Jaroslav Lád. 
Na vznik aleje finančně přispěly firmy Kvíčerovská pekárna, Grim a syno-
vé, Hauk, MT Střechy a Viridium.cz a také obec Žďár nad Metují. A snad 
se příští rok bude ve výsadbě pokračovat, aby se dostálo cíle spojit vesni-
ce, tedy spíše hospody, ovocným stromořadím. 

Mirka Soldánová

autor Honza Bartoň / MAS Stolové hory
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Poříčský zpravodaj vydává městys Velké Poříčí, Náměstí 102, 549 32 Velké Poříčí, IČO 654451, pod evid. č. MF ČR E 14490. 
Periodický tisk územního samosprávného celku. Výtisk zdarma. Foto: Úřad městyse Velké Poříčí, grafické zpracování: SPSOW Velké Poříčí.

Tisk: Střední průmylová škola Otty Wichterleho Velké Poříčí – vytištěno na stroji Heidelberg.
Další číslo Poříčského zpravodaje vyjde 1. března 2023.

 Příspěvky zasílejte nejpozději do 15. dne měsíce před datem výroby.


